
Adaptace  

 

Adaptace neboli obvykle 6 týdenní zvykání si dítěte na nové prostředí mateřské školy a bytí 

po delší dobu bez maminky jinde než doma je společnou cestou pro všechny zúčastněné, tedy 

pro dítě, pro rodiče a pro pedagogy. 

Tak jako dospělí mohou při vstupu do nového zaměstnání pociťovat obavy z neznámého, 

nejistotu, trému anebo i strach, tak také děti mohou podobné pocity poprvé při vstupu do 

mateřské školy zažívat, avšak nemusí nám je vždy sdělit. Některé děti netuší, co přesně je ve 

školce čeká, ale právě vy, rodiče, jim můžete jako jejich nebližší tuto pro některé nelehkou 

cestu usnadnit. Všichni přece chceme, aby na konci cesty bylo dítě spokojené, do mateřské 

školy se těšilo, cítilo se zde bezpečně, prožívalo radostné chvíle a vcházelo tam s úsměvem na 

rtech. 

  

 

Bližší informace nabízí Desatero pro pohodový vstup do mateřské školy 

 

1. Před nástupem do mateřské školy se s dítětem projděte po okolí mateřské školy, 

prohlédněte si společně budovu školky, školní zahradu, její vybavení a sdílejte s dítětem jeho 

dojmy a pocity, ptejte se na ně. 

2. Vyprávějte pohádkové příběhy o dětech, které chodí do mateřské školy. 

3. Vyprávějte dítěti vlastní zážitky o tom, jak jste sami chodili do mateřské školy a jaké to tam 

bylo. 

4. Vysvětlete dítěti, proč musí do školky chodit – protože vy chodíte do práce, kam děti 

nechodí, a že děti chodí do zase školky, což je taková jejich „práce“. 

5. Přijďte se po domluvě do naší školky podívat, prohlédněte si třídy, promluvte si 

s učitelkou. 

6. Zkuste s ohledem na povahu dítěte zmínit výhody školky (hračky, které doma nemáte, noví 

kamarádi, zajímavé akce a výlety, nové písničky, básničky apod.). 

7. Nakupujte oblečení, obuv i věci potřebné do školky společně s dítětem. 

8. Pokud znáte dítě, které mateřskou školu navštěvuje a líbí se mu tam, popovídejte si s ním o 

školce společně s Vaším dítětem. 

9. Ulehčete co nejvíce dítěti vstup do školky – naučte ho, aby se samo obléklo, aby si došlo na 

záchod, dodržovalo základní hygienické návyky, případně si nebálo říci si o pomoc učitelce.  

10. Nezapomeňte dítěti zdůraznit, že se na něho budete těšit a sdělte mu, zda si pro něho 

přijdete po obědě nebo po spinkání. Své sliby splňte. 

  

 

Vstup dítěte do mateřské školy 

 

Po přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání se v červnu před nástupem dítěte konají 

informativní třídní schůzky, kde se rodiče dozví vše, co potřebují. 

Po vstupu dítěte do mateřské školy je možné docházet s ním do třídy, společně si pohrát, 

seznámit dítě s učitelkou, pomoci mu navázat s ní vztah a také pomoci učitelce dítě blíže 

osobně poznat (jaké oslovení má/nemá rádo, s čím si rádo hraje, čeho se bojí, v čem je 

šikovné a v čem ne apod.). S těmito informacemi pomůže i předem vyplněný dotazník, který 

rodič vyplní a přinese při vstupu dítěte do mateřské školy. Postupně se čas trávený s dítětem 

ve třídě zkracuje, až nakonec můžete bez větších obav odejít. Jakmile dítě od učitelky získá 

pravdivé odpovědi na své otázky (Kde je maminka? Proč tu není se mnou? Kdy se vrátí?), 

získá citovou podporu a začne se ve třídě cítit bezpečně, víme, že udělalo obrovský krok 

v cestě adaptace. 

http://www.mselisky.cz/adaptace.aspx


Velmi důležité je také reálně si naplánovat, kdo bude dítě do školky vodit, vyzvedávat si ho, 

zda bude dítě ve školce spát, anebo zda bude domů chodit po obědě. Z hlediska adaptace je 

v prvních týdnech doporučován odchod po obědě, a teprve poté je doporučeno promluvit si 

s dítětem o posledních kroku po cestě adaptace, a tím je spinkání v jiné než v jeho postýlce. 

Úkolem rodičů je nastínit odpočinek dítěti jako něco příjemného a potřebného, vybrat 

s dítětem pyžámko a ze začátku si může vzít i nějakou oblíbenou plyšovou hračku, která mu 

tento nelehký krok může pomoci překlenout. Jakmile dítě odchází se samozřejmostí do 

postýlky a stejně tak z ní také vstává, je cesta adaptace zdárně u konce. 

  

 


